
تهیه کننده »خرچنگ« مطرح کرد؛

حامد آهنگی یکی از ستاره های سینمای کمدی ایران خواهد شد

نیـما رجبـی

فرهنگ و هنر8

گروه فرهنگ و هنر- این روزها 
شــبکه نمایش خانگی، ایام شلوغی را 
پشت سر می گذارد. ترافیک رونمایی از 
سریال های جدید طی هفته های گذشته 
سبب شده تا مخاطب به جز روز شنبه 
) که زمان مناســبی بــرای عرضه آثار 
نیست( در مابقی روزها، با تعدد پخش 
سریال و رئالیتی شو مواجه باشد. همین 
روند ســبب شده تا سریال های چندده 
میلیاردی پلتفرم ها، زمینه مناسب برای 
دیده شدن نداشته باشند. این اتفاق سبب 
شده تا برخی از این آثار برای بیشتر دیده 
شــدن، دست به دامن تبلیغاتی عجیب 
شــوند. دامنــه این تبلیغــات از »خبر 
توقیف« تا »تولید ویدئوهای ناهنجار« 
امتداد دارد. امــا نکته جالب آن که این 

تولیــدات، با وجود صــرف هزینه و 
حاشــیه برای خود، باز هم نمی توانند 
مخاطــب چندانی را جــذب کنند که 
این رویکرد نیاز به یک آسیب شناســی 
کاربردی در این حوزه دارد. کرونا سبب 
شد تا سکوهای پخش نمایش خانگی، 
یک شبه، ره صدســاله را بپیمایند. در 
ادامــه این روند، آنها موفق شــدند تا با 
جذب میلیون ها مخاطب، دســت به 
دامن تولیدات بیشتر شوند. شدت این 
روند طی دو ســال اخیر تا جایی پیش 
رفت که به برگ رقابتی پلتفرم ها تبدیل 
شد و تاثیری کاملا مستقیم نیز بر روی 

تولیدات سینمایی گذاشت.
چاقویی که دسته خودش را 

برید
اکنون اما زمــان تاثیرگذاری این 
روند بــر روی خود پلتفرم هاســت. 

خروجی این مــدل کار کردن در حال 
عیان شدن اســت و ترافیک غیرعادی 
کــه این هفته هــا در شــبکه نمایش 
خانگی دیده می شــود، نشــان از نبود 
ضابطــه حرفه ای در عرصه عرضه این 
تولیدات اســت. برخی از این تولیدات 
به دلیل آن که حامیان مالی خصوصی و 
قدرتمند دارند، ســود خود را در تولید 
به دســت آورده اند و بنابراین برای آنها 
تفاوتی ندارد که به چه شیوه ای عرضه 
شوند و اساسا مهم نیست که وضعیت 

آماری مخاطب آنها تا چه اندازه باشد.
مهندســی تبلیغات امــا در ایران 
به انــدازه فرآیند تولیــد جدی گرفته 
نشده اســت. همانطور که در سینما و 
موسیقی نیز شــاهد آن هستیم که طی 
آن، محصــولات و برندهای مختلف، 
از شــیوه هایی عجیب و غیررایج برای 

بیشتر دیده شدن بهره می برند و این کار 
ســبب می شود تا یک تجربه جدید در 
این مارکت تعریف شود که در صورت 
دستیابی به نتیجه دلخواه، از سوی دیگر 
پلتفرم ها نیز دنبال و همین رویکرد سبب 
نوعی رقابت ناســالم میان طرف های 
بــازی و فعالان ایــن حوزه تخصصی 

می شود.
رونمایی هــای ۱۴۰۴  تکثر 

چگونه سامان می یابد؟
در حال حاضــر و طبق داده های 
مسجل، حدود ۳۵ سریال جدید برای 

ســال آینده رونمایی خواهند شد. این 
تعداد سریال در کنار آثاری که اکنون در 
حال پخش هســتند و تا سال ۱۴۰۴ نیز 
امتداد خواهند یافت، سبب می شوند تا 
تقریبا برای هر هفته، یک اثر منحصربه فرد 
وجود داشــته باشد که این آمار، در نوع 
خــود جای تامل بســیاری دارد که آیا 
زمینه تبلیغاتی مناســب و فکرشده ای 
برای این میزان خوراک شــبکه نمایش 
خانگــی وجــود دارد؟ بنابراین کاملا 
طبیعی است که برخی از این تولیدات 
به سمت فضای تبلیغاتی مسموم کشیده 

شــوند و واکنش هایــی را در جامعه 
برانگیزانند. درســت مانند رخدادهای 
سویی که طی امسال از جانب تبلیغات 
چند ســریال شبکه نمایش خانگی در 
سطح اجتماعی کشــور احساس شد 
و اتفاق هــای نه چنــدان خوبی را رقم 
زد. در حــال حاضر، تنها یک پلتفرم به 
شکل اختصاصی به عرصه مارکتینگ 
ورود کرده و توانســته تا با داده ورزی 
ایــن صنعت، رویکردی حرفه ای را در 
برابر پخش تولیــدات خود رقم بزند. 
مابقی ســکوها متاسفانه هنوز به شکل 

جدی وارد این صنعت نشــده اند و این 
آمار، زمانی نگران کننده تر می شــود که 
ببینیم پلتفرم های دیگری نیز متولد شده 
و در حال ورود به چرخه پخش هستند. 
سکوها در این شرایط نمی توانند نگاهی 
بالفعل به مارکتینگ داشته باشند. نگرانی 
بزرگ تر آن جایی است که برخی از این 
پلتفرم های جدید بخواهند برای رسیدن 
به جایگاه مطلوب و رقابت با سکوهای 
دیگر، دست به دامن شیوه های عجیبی 
از تبلیغات شــوند که ممکن اســت 
آســیب های روانی و حرفــه ای را به 
تولیدات خود و البته جامعه وارد کنند. 
در نگاهی کلان، باید از توسعه صنعت 
وی اودی در کشور خوشحال بود. البته 
این خرســندی زمانی به دست می آید 
که تمــام وجوه این صنعت در جایگاه 

اصیل خود به کار گرفته شده و موجبات 
تعالی آن در کشــور رقم بخورد. وقتی 
تمام تلاش بسیاری از پلتفرم ها بر روی 
تولیدات، محــدود و فرآیند عرضه، به 
شکلی سنتی مدیریت شود، این صنعت 
هیچ گاه نمی تواند به شمایل مورد انتظار 
از قدرت داخلی، منطقه ای و بین المللی 
دســت یابد. قطعا یکــی از دلایلی که 
بیشــتر تولیدات شبکه نمایش خانگی 
نمی تواننــد در داخل و خارج از مرز به 
توفیق چندانی برسند، طی نکردن روند 
و فرآیند منســجم در عرصه مارکتینگ 
اســت. این در حالیست که پیشرفت 
بازاریابــی همپای تکثــر پلتفرم ها و 
تولیدات امری حیاتی است که می تواند 
صنعت وی اودی در کشور را به تعالی 

کیفی برساند.

گــروه فرهنگ و هنر- یاســر 
جعفری با اشاره به اینکه حامد آهنگی با 
انتخاب او به عنوان بازیگر نقش اصلی 
»خرچنــگ« ایفای نقش کــرد، تأکید 
کــرد که این بازیگر بــه زودی یکی از 
ستاره های کمدی سینمای ایران خواهد 
بود. یاســر جعفــری تهیه کننده فیلم 
ســینمایی »خرچنگ« که این روزها در 
سینماهای کشور در حالا اکران است، 
درباره ساخت این فیلم سینمایی گفت: 
قصه این فیلم را که به قلم آقای دواتگر 
نوشته شده بود، خواندم و محتوای آن 
برایم بسیار جذاب بود که البته آن زمان 
باید بیشتر روی قصه کار می کردیم و در 
بازنویسی آقای مصطفی زندی به کمک 

ما آمد و در نهایت فیلمنامه آماده شد.
جعفری خاطرنشان کرد: در ابتدا 
قرار بود آقای فرزاد موتمن این فیلم را 
کارگردانی کنند کــه به دلیل اثر درامی 
که ایشــان می خواستند بسازند و هنوز 
هم موفق نشده اند، از ساخت این فیلم 
انصراف دادند و آقای مصطفی شایسته 
به این پروژه اضافه شدند که کارگردانی 
حرفه ای و بسیار باشخصیت هستند و با 

ایشان کار را جلو بردیم. در ابتدا قرار بر 
این بود که دو سوپراستار را در این فیلم 
داشته باشــیم و به قرارداد هم رسیدیم 
اما در نهایت من به این نتیجه رســیدم 
که حامد آهنگــی برای ایفای نقش در 
فیلم »خرچنگ« به عنوان کاراکتر اصلی 
گزینه بسیار خوبی است که اتفاقاً به نظر 
من به خوبی از پس ایفای این نقش هم 
برآمد و آنقدر از این همکاری رضایت 
دارم که حالا در کار جدیدم هم ایشــان 
نقش اصلی را بازی می کنند. سپس دیگر 
بازیگران فیلم به این پروژه اضافه شدند. 
باید بگویم که »خرچنگ« انتظارات من 
به عنوان تهیه کننده را برآورده کرد و اگر 
قصه این فیلم قابلیت ســاخته شدن در 
قســمت های دوم و سوم را هم داشت 
قطعاً قسمت های دیگر را هم می ساختم 
امــا قصه فیلــم در »خرچنگ« به پایان 
می رســد و این امکان را برای ادامه آن 
در قسمت های بعدی نداریم. این فیلم 
پروسه تولید بسیار پیچیده ای داشت و 
ما لوکیشن های بسیاری داخل و خارج 
از کشور داشتیم و برای ساخت آن هزینه 
بالایی شده است که خوشبختانه تا الآن 

حدود هشتصد هزار نفر »خرچنگ« را 
دیده انــد و از پایان مــاه هم به صورت 
آنلاین از پلتفرم فیلم نت اکران خواهد 
شــد. این تهیه کننده دربــاره انتخاب 
حامد آهنگــی برای ایفای نقش اصلی 
ایــن فیلم گفت: قطعــاً انتخاب حامد 
آهنگی با ریســک همــراه بود چون تا 
آن زمــان حامد آهنگی تا جایی که من 
به یــاد دارم و فیلم ها را دیده بودم تنها 
یک فیلم بازی کــرده بود که در آن هم 
نقش اصلی نبود و اتفاقاً آنجا هم بازی 
نسبتاً خوبی داشت و به دلیل اینکه بسیار 
مردمی و دوست داشتنی است به نظرم 
آمد که می تواند نقش اصلی »خرچنگ« 
را بازی کنــد. او به قدری در بین مردم 
محبوب اســت که حتــی در دوبی هم 
وقتی فیلمبرداری داشتیم محبوبیت او 
را بین مردم می شد مشاهده کرد و مردم 
او را واقعاً دوســت دارند و این علاقه 
را در اکران های خصوصی که داشــتیم 
هم می شــد به وضوح دید به طوریکه 
استقبال در این اکران ها با رکوردشکنی 
همراه بــود. حامد آهنگی واقعاً قدرت 
کمــدی بالایــی دارد و از این انتخاب 

راضی هستم و فکر می کنم در سال های 
آینده نام او را در فیلم ها بیشتر خواهیم 
شــنید و او یکی از ستاره های سینمای 
کمدی مــا خواهد بــود. جعفری در 
پاســخ به پرسشی درباره شرایط اکران 
»خرچنگ« اظهار کرد: این فیلم را خودم 
در مجموعه هدایت فیلم اکران کردم و 
از شرایط واقعاً رضایت داشتم اما نمایش 
»خرچنگ« با جشنواره فیلم فجر و اکران 
نوروزی که امسال از هشتم اسفند آغاز 
شــد، همراه بود و این همزمانی شرایط 
را کمی بد کرد و اتفاقاتی هم رخ داد که 
اگر »خرچنگ« در شرایطی دیگر اکران 
شــده بود به نظر من می توانست ۷۰ تا 
۸۰ میلیارد تومان فروش داشته باشد اما 
به هر حال ما اصرار داشتیم که این فیلم 
را در سال جای اکران کنیم. تا امروز هم 
این فیلم فروش قابل قبولی داشته و سود 
معقولی نیز از فروش آن داشــتیم. باید 
به این نکته اشــاره کنم که بی عدالتی در 
اکران سینمای ایران مسئله ای رایج است 
و درباره اکران »خرچنگ« هم می توان به 
آن اشاره کرد. فیلم هایی مثل »هفتاد ۳۰« 
با وجود گذشــت چند ماه از اکرانشان 

همچنان بر پرده سینماها هستند و همه 
می دانیم در سینمای ایران و به خصوص 
در حوزه اکران همیشه روابط بر ضوابط 
پیروز اســت و معمولاً عده ای خاص 
فرصت اکران مناسب و خوب را دارند. 
این تهیه کننده درباره ساخت فیلمی پر 
هزینه در شرایط حاضر سینمای ایران 
گفت: ســاخت فیلم سینمایی با هزینه 
بالا همیشه با ریسک همراه است و این 
تنها مربوط به ایران نمی شــود چرا که 
در همــه جای دنیا این وضعیت وجود 
دارد و فیلمســازی بــا هزینه بالا با این 
خطر مواجه اســت که اگر اثرتان نتواند 
در گیشــه موفق عمل کند با شکست 
مالی ســنگینی مواجه می شوید.  ذائقه 
مخاطبان سینمای ایران امروز با توجه 
به شــرایط اجتماعی به سمت سینمای 
کمدی گرایش دارد اما ممکن اســت 
این میل و علاقه با تغییر شرایط عوض 
شود و حتی امروز که بلیت سینما کمی 
گرانتر شده میزان مخاطبان کمی ریزش 
کرده اســت و عوامــل مختلفی وجود 
دارد که می تواند منجر به شکست یک 
فیلم شود و همه اینها باعث می شود که 

ســاخت فیلم همیشه با ریسک همراه 
باشد. خوشــبختانه با وجود ریسکی 
که ما در ســاخت »خرچنگ« داشتیم و 
هزینه بالایی که برای این فیلم صورت 
گرفت که سرمایه گذارهای زیادی هم 
در ســاخت این اثر نقش داشتند، فیلم 
توانست به سود نسبتاً معقولی برسد و 
مهم ترین موضوع برای من این است که 
ما در شرایط حاضر توانستیم با ساخت 
یک فیلم به نوعی کارآفرینی کنیم و این 
اتفاق بسیار ارزشمند است چراکه اگر 
دوستان سرمایه گذار در این فیلم همان 
سرمایه را برای خرید ارز یا سکه هزینه 
می کردند الآن قطعاً ســود بیشتری به 
دست آورده بودند و اینکه افرادی بدون 
حمایت نهادهای فرهنگی برای ساخت 
این اثر ســرمایه گذاری کردند و مردم 
هم از آن اســتقبال کردند برگ برنده ما 
در ســاخت این فیلم بود. من نقدها و 
نظراتی منفی نسبت به »خرچنگ« ندیدم 
اما بیش از هر چیز به نظر مردم توجه دارم 
که خوشبختانه نظر مردم هم نسبت به 
»خرچنگ« بسیار مثبت بود و شخصاً با 
بازخوردهای بسیار خوبی روبرو بودم.

این تهیه کننده در ادامه خاطرنشان 
کرد: فیلم »خرچنگ« نقدی بر مســائل 
اجتماعی هم دارد، بخشــی از جامعه با 
آنچه که این فیلم مطرح می کند درگیر 
هستند و ما امروز شاهد هستیم به دلایل 
مختلف اعم از شرایط اقتصادی نامساعد 
بســیاری از دختران و پسران با مردان و 
زنانی مسن و ثروتمند ازدواج می کنند 
تــا از این طریق بتوانند به ثروت خوبی 
برســاند و من فکر می کنم این معضل 
امروز بسیار فراگیر شده و »خرچنگ« 
اثری اســت که این مســئله را مطرح و 
نقد می کند. جعفری در پایان تأکید کرد: 

رسالت اصلی سینما سرگرمی است و ما 
سعی داریم با فیلم مان مردم را بخندانیم یا 
بگریانیم یا هیجان زده کنیم و این جادوی 
سینماســت که می تواند مخاطبش را با 
خــود همراه کند و در فیلم »خرچنگ« 
پس از سرگرمی، سعی کردیم با وجود 
محدودیت هایی که درگیرش هستیم و 
نمی توانیم چندان وارد جزئیات شویم، 
یک معضل اجتماعی را هم مطرح کنیم 
و در واقــع در لایه دوم فیلم مخاطب با 
مفاهیم اجتماعی فیلم روبرو می شود که 
خوشبختانه در نهایت »خرچنگ« بدون 

ممیزی حتی یک پلان اکران شد.

معماری ناقص شبکه های نمایش خانگی؛ 
ساخت سریال هایی برای »دیده نشدن«
شیوه های تبلیغاتی عجیب برخی از تولیدات شبکه نمایش خانگی در ماه های اخیر این سوال را ایجاد می کند 

که پلتفرم های فعال در این حوزه چگونه تمام تخم مرغ های خود را در ســبد تولید گذاشــته اند و به عرضه مطلوب 
آثارشان، توجه فنی و علمی لازم را ندارند.

در حال حاضر، تنها یک پلتفرم به شکل اختصاصی 
به عرصه مارکتینگ ورود کرده و توانســته تا با 
داده ورزی ایــن صنعت، رویکــردی حرفه ای را 
در برابــر پخش تولیدات خود رقــم بزند. مابقی 
سکوها متاســفانه هنوز به شکل جدی وارد این 
صنعت نشده اند و این آمار، زمانی نگران کننده تر 
می شود که ببینیم پلتفرم های دیگری نیز متولد 
شــده و در حال ورود به چرخه پخش هســتند. 

مسیر جدید پروازی 
کیش - کرمان - کیش

روابط عمومی  و امور بین الملل 
شرکت  هواپیمایی  کیش

روزهای یکشنبه و 
چهارشنبه هر هفته
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